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Fülöp Ferenc: „A kar érdekében vállaltam." (Fotó: Gyenes Kálmán) 

Igazodj! 
M inden attól függ, mennyi pénz van a zsebben. 

Helyesbitek: sok minden függ attól, hogy 
mennyi pénz van a zsebben. A rendszerváltást 
követően a hazai gyógyszerészet, ugyanúgy mint 
annyi más minden ebben az országban, alapjaiban 
változott meg. A nyugat-európai gyógyszergyártó és 
forgalmazó cégek a nyolcvanas évek végén, a 
kilencvenes évek elején szabad utat kaptak; egymás 
után vetették meg lábukat e véráztatta földön, s 
teremtettek versenyt a piacon. A nagy magyar 
gyógyszergyáraknak - amelyek egyébként már akkor 
sem tartoztak igazán a templom egerei közé - ahhoz, 
hogy versenyben maradjanak, igazodniuk kellett a 
nyugati normához mind termelési, mind értékesítési 
rendszerükben. S mivel volt elegendő pénzük, jobbra 
néztek és igazodtak. A magyar felsőoktatási 
intézmények csak jobbra néztek, igazodni azonban, 
lapos pénztárcájuk miatt, sajnos, bármennyire is 
igyekeztek, nem igazán tudtak. 

Az orvostudományi egyetemen újonnan beindított 
intézet ebben az esztendőben alig több mint ötmillió 
forintot költhet műszerekre. Nem azért mondom, de 
képzelhetik, mi ez a pénz egy jól prosperáló magyar -
nyugatiról nem is beszélve - gyógyszergyártó, illetve 
gyógyszerforgalmazó cég éves költségvetésében... 

Szabó C. Szi lárd 

1 Népszerűtlen természettudományok 

E l v o n t 
t u d á s h a l m a z 

Net-hírek 
• Munkatársunktól 

Híreinket az Interne-
ten megjelenő Internetto 
Hírlevélből válogattuk 
(címe: h t t p : / / w w w . 
idg.hu/internetto). 

Géntérkép 
Készül az első olyan gén-

térkép, amely hozzáférhető 
lesz az Interneten keresztül. 
A készítők - 104 tudós há-
rom kontinensről - célja az 
ember 50-100 ezer génjének 
teljes feltérképezése, jelen-
leg 16 ezernél tartanak. A 
térkép remélhetőleg segíteni 
fogja a különböző betegsé-
geket hordozó gének felfe-
dezését. A munka befejezé-
sét 2005-re tervezik. 

Nök a netán 
A világ legolvasot tabb 

női magazinja, a Cosmopoli-
tan november 11-től online 
k iadvánnyal j e l en tkez ik 
Cosmo Girl címmel a World 
Wide Weben. A döntés a 
Readers Digest hasonló lé-
pését követte, elemzők sze-
rint egyre több nyomtatott 
lap áll e lő In te rne t -k iad-
vánnyal, bár az online publi-
káció egyelőre nem nyeresé-
ges. A Jupiter Communicati-
ons felmérése szerint jelen-
leg az Internet-felhasználók 
37 százaléka nő, akik idén 
368 millió dollárt költöttek a 
hálózaton. Tom Palmer, az 
Electr ic Newss tand , az 
elektronikus újságokat rend-
szerező webterület gazdája 
szerint a nyomtatott kiadvá-
nyok webes mutációi nem 
veszélyeztetik a nyomtatott 
verzió pé ldányszámát , 
ugyanakkor az Interneten a 
zavarba ejtő bőség miatt ke-
mény harc várható a nézett-
ségért az online kiadványok 
között. 

Letiltva 
A Polygram magyarorszá-

gi képviseletének kérésére a 
DataNet letiltotta egyik fel-
használójának internetes ki-
adványáról két U2 hangfel-
vétel elérhetőségét. A Data-
Nettől kapott tájékoztatás 
szer int a U2- r a jongó két 
olyan szerzői jogvédelem 
alatt álló hangfelvételt tett 
e lé rhe tővé az Interneten, 
amelyek az együttes közeljö-
vőben megjelenő lemezén 
hallhatók. A DataNet a fel-
használóval egyeztetve letil-
totta a két hangfile hozzáfér-
he tőségé t , h iva tkozva az 
ügyfelekkel aláíratott nyilat-
kozatra, mely szerint inter-
netes kiadvány nem használ-
ható fel a szerzői jog által 
védett művek terjesztésére. 
Ekkorra azonban már közel 
1600-an töltötték le a felvé-
teleket a h t tp : / /w3 .da ta -
net.hu/~karpati/ címről. (Je-
lenleg is letölthető a két fel-
vétel pl. a http:/ /www.pa-
nix.com/~henryw/new/u2/ 
címről.) 

Virtuális 
választás 

Az American Civil Liber-
ties Union, tekintélyes ame-
rikai polgárjogi szervezet le-
velet intézett az Egyesült Ál-
lamok legfelsőbb bíróságá-
hoz, arra kérve a testületet, 
hogy erősítsék meg egy ala-
csonyabb sz intű b í róság 
döntését az Internet-cenzúrát 
lehetővé tévő i l let lenségi 
törvény (Communicat ions 
Decency Act) alkotmánysér-
tő voltáról. 

> A megbí: 

Új int 

A Szent-Györgyi Al-
bert O r v o s t u d o m á n y i 
Egyetem Gyógyszerész-
tudományi Karán szep-
temberben új intézet 
kezdte meg működését. 
Igaz, az intézet szerve-
zése, alapjainak leraká-
sa jelenleg is folyik, egy 
dolog a z o n b a n már 
most bizton kijelenthető: 
a Gyógyszerana l i t ika i 
Intézet jelentősen emeli 
majd az oktatás, illetve 
kutatás színvonalát az 
orvostudományi egyete-
men. 

Fülöp Ferenc egyetemi 
tanár Fráter Loránd rektor 
kifejezett kérésére vállalta el 
ideiglenesen az intézet veze-
tését. Megbízása addig tart, 
amíg pályázat útján be nem 
töltik a vezetői széket. En-
nek várható időpontja jövő 
év június 30-a. „A Gyógy-
szerésztudományi Kar érde-
kében vállaltam el a vezetői 
megbízatást, annak ellenére, 
hogy a kutatási területem - a 
gyógyszerszintézis és gyógy-
szerkutatás - egy kicsit távo-
labb esik a gyógyszeranaliti-
kától" - mondotta Fülöp Fe-
renc. „Mindezzel szeretném 
azt is jó előre jelezni, hogy 

Szent Gellért püspök-
re emlékeztek nemrég a 
szeged-csanádi egyház-
megyében; az egyház-
megye alapító püspöké-
nek tiszteletére rende-
zett konferencia egyik 
elóadóját, dr. Blazovich 
Lászlót, a Csongrád Me-
gyei Levéltár főigazgató-
ját arról kérdeztük, mi-
lyen emlékei vannak a 
Dél-Alföldön Gellért te-
vékenységének? 

• A Gellért-korszak va-
lószínűleg nem a levéltári 
kutatók álma. Milyen 
forrásanyag maradt a 
Dél-Alföldre vonatkozó-
an ebből az időből? 
- Sajnos korabeli írások-

ról ekkor még nem beszélhe-
tünk, Gel lér t korában az 
úgynevezett írásreakció idő-
szakát éljük, amikor kevesen 
tudnak írni, ennélfogva gyér 
a forrásanyag is. Vagyis a 
Gellért-kor dél-alföldi körül-
ményeire csak a későbbi ok-
levelek elszórt adataiból tu-
dunk következtetni. Gellért 
püspök korából alig-alig ta-
lálhatóak írásos emlékek; 
maga a Gellért legenda is 
később íródott. Következtet-
ni részint az itt élő emberek 

; dr. Füi 

nincs szándékomban megpá-
lyázni az intézetvezetői ál-
lást. " A professzortól meg-
tudtuk, hogy in téze tének 
szervezése jelenleg is folya-
matban van. A szervezési 
munkában nagy segítséget 
kap a kar dékánjától, illetve 
a Gyógyszerkémiai Intézet 
vezetőjétől, dr. Stájer Géza 
és dr. Bernáth Gábor egye-
temi tanároktól. A Gyógy-
szerkémiai Intézettől egy 
tárgyat vettek át, mégpedig a 
gyógyszeranalitikát, melyet 
a negyedéves hallgatóknak 
oktatnak elméletben és gya-
korlatban. 

Néhány esztendővel ez-
előtt nagyon sok nyugat-eu-
rópai gyógyszerforgalmazó, 
illetve gyógyszergyártó cég 
került be Magyarországra, s 
ennek, valamint a gyógy-
szertárak privatizációjának 
következtében alapjaiban 
változott meg a hazai gyógy-
szerészet. A kompatibilitás 
miatt a nagy magyar gyógy-
szergyáraknak , i l le tve 
gyógyszerellenőrzési rend-
szereknek is tel jesí teniük 
kellett, illetve kell a nyugati 
- az Európai Közösségben 
elfogadott - normát. „Amíg 
a gyárak tudtak igazodni a 
normákhoz, mert volt hozzá 

életmódjára lehet, hiszen a 
különböző tájakon változó 
az emberek mentalitása, de 
következtetések szűrhetők le 
az igazgatási és az uralmi 
formákra, valamint a Dél-
Alföldön akkor látható tájra 
és az éghajlatra vonatkozóan 
is. 

• Mit jelent pontosab-
ban az, hogy a helybéli 
ember mentalitása más 
volt, mint például a hegy-
vidéken élőé? 
- Mindenekelőtt azt, hogy 

más volt a települések struk-
túrája. Az Alföldnek ebben a 
korban is ritkább volt a tele-
püléshálózata: sűrűbb a fo-
lyók mentén és egészen gyér 
a folyóktól távolabb. Ennek 
folytán az alföldi település 
nagyobb lélekszámú volt, 
mint a domb- vagy hegyvi-
déki. Az emberek mentalitá-
sa itt inkább a nyitottsághoz, 
a mozgékonysághoz lehetett 
szokva. 

• Ami azt jelenti, hogy a 
térítő Gellértnek köny-
nyebb dolga volt a Dél-
Alfóldön? 
- Egyáltalán nem, hiszen 

a térítők olyan területre jöt-
tek, amely már a bizánci ke-
reszténység által bejárt terep 
volt és nemcsak úgynevezett 

Ferenc 

elegendő tőkéjük, addig a 
felsőoktatási intézmények, 
anyagiak htján, sajnos, nem 
tudták követni ezt a hirtelen 
változást" - hangsúlyozta 
Fülöp Ferenc. 

Megtudtuk: a Gyógysze-
résztudományi Kar analitikai 
intézete a gyógyszermonito-
rozás, illetve gyógyszerel-
lenőrzés mellett gyógyszera-
nalitikai segítséget tud nyúj-
tani a különböző diagnoszti-
kus eljárásokban. 

A gyógyszeranalitikát ta-
valy még a Gyógyszerkémi-
ai Intézetben tanították a 
hallgatóknak. Ezzel kapcso-
latosan a professzor elmond-
ta: sokkal egészségesebb do-
log, ha az analitikát egy kü-
lönálló intézetben oktatják a 
karon belül. S-hogy miért? 
Nos, vé leménye szer int 
azért, mert az oktatást akkor 
tudják igazán magas szintre 
emelni, ha azon a területen 
egyben kutatnak is. „Az új 
dolgokat csak úgy tudjuk át-
adni, ha azt magunk is mű-
veljük. " Fülöp Ferenc kér-
désre válaszolva elmondta 
még: az új intézet nem hogy 
gyöngíti a Gyógyszerkémiai 
Intézetet, inkább erősíti azt, 
hiszen a Gyógyszeranalitikai 
Intézet létrejöttével tisztul a 

pogányokkal találkoztak, ha-
nem nyilván keleti kereszté-
nyekkel is. Gondoljunk arra, 
hogy például Marosváron, 
Ajtony központjában keleti 
rítusú kolostor is volt már 
ekkeor, akiket aztán átteée-
pltettek Oroszlámosra. Ezen 
a területen a nyugati egyház 
Ajtony leverésével és Gellért 
püspök egyházszervező te-
vékenységével tört előre. Én 
azt hiszem, itt is megfogható 
a „kompország" jelentése: 
ezen a területen kiszorították 
a kelet i sze l lemet , aztán 
nemegyszer a nyugati hatást 
próbálták visszaszorítani. 
Ám meggyőződésem, hogy 
például az Al-Dunánál nem 
volt olyan sikeres az egyház-
szervezés: ott a népesség 
megmaradt bizánci rftusúnak 
vagy valamilyen eretneknek, 
például bogumilnak. A Csa-
nádi püspök a későbbiekben 
sem tartozik a leggazdagabb 
püspökök közé. Magyaror-
szágon a váradi püspök a 
leggazdagabb, aztán az egri, 
a pécsi, de a csanádi távol 
volt ettől. 

• Mire lehet következtet-
ni a gazdagságból? 
- A gazdagság azt jelent-

heti, hogy mennyi nép él ott, 
hogyan művelik meg a terü-

profilja, s így még inkább a 
gyógyszersz in téz i s re és 
gyógyszerkutatásra tud kon-
centrálni. 

Fülöp Ferenc szerint a 
Gyógyszeranalitikai Intézet 
úgy válhat az egyetemen be-
lül szintetikus-jellegű inté-
zetté, hogy egyrészt vállalja 
a Gyógyszerésztudományi 
Karon a hal lgatók magas 
szintű analitikai képzését, 
másrészt segíti a klinikák di-
agnosztikai működését. „In-
tézetünk azonban egyelőre 
még létszámában is igen ki-
csi, hiszen mindössze öten 
vagyunk oktatók. Ráadásul a 
helyünket is még csak most 
alakítjuk ki, így aztán mun-
katársaim - akik szeptem-
bertől természetesen már be-
kapcsolódtak az oktatásba -
ideiglenesen itt-ott vannak 
elhelyezve. Nekem nincs más 
feladatom, mint előkészíteni 
a terepet a majdani, kineve-
zett vezetőnek. Remélem, 
igazán kiváló analitikus ke-
rül az intézet élére. Meg-
mondom őszintén: nem sze-
retném, ha túlságosan ér-
ződne az intézet majdani ku-
tatási profilján a kezem nyo-
ma. " 

Sz. C. Sz. 

letet, és végső soron behajt-
ja-e a nyakát az igába. Aki 
más vallású volt, annak nem 
is kellett tizedet fizetnie. Ha 
tehát a területen nem katoli-
kus népesség is él, vagy kü-
lönböző hadjáratok pusztíta-
nak, akkor a bevételek is le-
csökkennek. 

0 Milyen emlékei van-
nak a kereskedelemnek? 
A Maroson később fát és 
sót úsztattak... 
- Adatok csak a későbbi 

korból származnak: 1471 
körül Mátyás király biztosít-
ja a szegediek számára az 
építkezésekhez a fa ingyen 
úsztatását a Maroson. Ko-
rábbról ismeijük az Aradhoz 
közeli egykori bizerei apát-
ság bizonyos jogát a kősóval 
való kereskedésre és ekkor 
már az is kiderül az okleve-
lekből , hogy Tárnokon , 
amely hosszú ideig királyi 
birtok volt, aztán egy keresz-
telő folytán családi birtok 
lett, a föl és lemenő hajók is 
szállíthattak, s nemcsak a 
kompok. Ez egyébként ter-
mészetes is, hiszen az Er-
délyből jövő folyók termé-
szetes összeköttetést jelen-
tettek a régiók között. 

P. J. 

A középiskolás gyere-
kek nem szeretik termé-
szettudományos tárgya-
kat, nem szivesen lép-
nek f iz ikusi , kémikus! 
pályákra, annak ellen-
ére, hogy nemzetközi 
összehasonlításokban a 
magyar tanulák igen jó 
eredményeket érnek el 
a természettudományos 
tárgyakból. A háttérben 
a szakértők szerint egy-
részt a természettudo-
mányok, a tanári, kuta-
tói hivatás társadalmi 
leértékelődése, másrészt 
a fizika és a kémia túl-
ságosan magas szinten, 
elvont módon történő 
oktatása áll. 

Magyarország évtizedek 
óta részt vesz nemzetközi 
összehasonlító felmérésekben, 
melyek azt mutatják, hogy a 
magyar tanulók természettu-
dományos tudás-szintje igen 
jó. Ugyanakkor a fizika és a 
kémia a népszerűségi lista le-
galján található a középiskolás 
korosztálynál. 

- A természettudományos 
tárgyak tanításánál megbom-
lott az absztrakció és a gya-
korlati alkalmazás aránya -
mondja Csapó Benő, a JATE 
Neveléstudományi Tanszé-
kének vezetője. - Az okta-
tásban egyre kevesebb a kí-
sérlet, inicább a modelleken, 
a gyerekek számára elvont-
nak tűnő fogalmakon keresz-
tül való tanítás dívik. Ez a 
módszer pedig figyelmen kí-
vül hagyja a gyerekek ter-
mészetes érdeklődését a ter-
mészeti jelenségek iránt, a 
felderítésre, kísérletezésre 
való adott hajlamot. 

• Természetesebbnek tűnne, 
ha a gyerekek nagy része in-
kább a természethez kapcso-
lódó fizikához, kémiához von-
zódna, mint a humán tár-
gyakhoz, a verstanuláshoz, az 
irodalomelmélethez. 
- így van, ezért megdöb-

bentő, hogy a történelem, az 
irodalom, az idegen nyelvek 
a népszerűségi lista elején 
szerepelnek. Ráadásul a ter-
mészettudományoknál nincs 
akkora jelentősége a családi 
kulturális háttérnek, a tradí-
c iónak , a k i segyerekkor i 
szoktatásnak, a hozott mű-
veltségnek, mint a humán 
tárgyak esetében. Ezért jel-
lemző más társadalmakban 
az, hogy a há t r ányosabb 
helyzetű, első generációs ér-

telmiségiek éppen a termé-
szettudományokban jeles-
kednek, emelkednek ki. Ná-
lunk is fontos lenne ez a sze-
rep, hiszen az utóbbi tíz év-
ben 20 százalékról 60 száza-
lékra emelkedett a gimnázi-
umban tanulók aránya. 

0 Mi lesz a hatása an-
nak, ha nem változik a 
természettudományok 
megítélése? 
- Ázoknak, akik termé-

szettudományos pályára ké-
szülnek, kétségkívül előnyös 
ez a képzés. A többség szá-
mára viszont elvesznek a 
természettudományok érté-
kei, melyek segítségével a 
környezetét jól ismerő és az-
zal barátságban élő emberek 
kerülhetnének ki az iskolák-
ból. Ennek következtében 
nem érvényesül kellőképpen 
a természettudományok gon-
d o l k o d á s f e j l e s z t ő hatása 
sem, hiszen még a jó képes-
ségű gyerekek is elutasítják 
ezeket a tantárgyakat. Rá-
adásul azzal, hogy az iskola 
is a piac szereplőjévé válik, 
félő, hogy a gyerekek köré-
ben népszerűtlen, a szülők 
által kevésbé hasznosnak ér-
tékelt tárgyak kisebb súlyt 
kapnak majd az iskolai tan-
anyagban. Pedig a magas 
szintű szakmai követelmé-
nyeket és a „gyermekbarát" 
oktatási módszereket nem 
lehetetlen ötvözni, csak azt 
kellene megoldani, hogy a 
tanulókat a mot ivác ióva l 
arányosan terheljük. 

- A t e rmésze t tudomá-
nyok népszerűtlenségét nem 
lehet egyetlen tényezővel; az 
iskolai oktatás színvonalával 
és módszereivel magyarázni 
- véli Papp György né, a JA-
TE Természe t tudományi 
Karának dékánhelyettese, a 
Kísérleti Fizikai Tanszék do-
cense. - Abban, hogy a ter-
mészettudományos pályák 
iránti érdeklődés az utóbbi két 
évben jelentősen csökkent, a 
társadalmi értékrend átrende-
ződésének is igen nagy szere-
pe van. Ma a jogászi, a köz-
gazdászi, az informatikusi hi-
vatás számít sikerszakmának, 
a szülők is ezekre a pályákra 
igyekeznek terelni a gyereke-
ket. Fizikatamámak lenni ma-
napság nem perspektíva. Rá-
adásul a lársadalom felfogása 
szerint a sikerszakmák műve-
léséhez nincs szükség termé-
szettudományos ismeretekre. 

Keczer Gabrie l la 

• A Dél-Alföld Szent Gellért korában 

Kompország első püspöke 
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